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Abstract
In this study linear and angular scattered intensity of different samples were 

measured  also  the  reflectivity  of  samples  as  a  mean  of  safety  was  determined. 

Samples  were  chosen  according  to  the,  availability  and  uses  in  laser  clinics  and 

laboratories. Samples under study were Aluminum with different coatings, glass, and 

ceramic.

Two types of lasers were used as a source of irradiation; He-Ne laser (λ = 

632.8nm, P = 1mW), Diode laser (λ = 808nm, P = 500mW). The detection systems 

used were: photomultiplier for the former and I.R detector for the later.

The reflectivity of samples was determined for different materials at different 

incident angle (10°, 20°, 30°)

The values of linear scattered intensity was measured at scattering angle (10°), 

and the distance between detector and samples had been changed, this shows inverse 

relation due to the interaction of the scattered beam with air molecules.

In angular scattering the measurement was achieved using a chamber in two 

situations, before and after covering the chamber.  The internal reflection increases 

the  scattered  intensity  values,  and  covering  of  chamber  by  isolated  material  that 

eliminates the internal reflections. 

In  all  samples  the  result  of  angular  scatter  shows  a  dependence  of  the 

scattering angle  at  a  fixed incident  angle.  Al(2)  shows higher  values  of  scattered 

intensity compared with other samples because it’s a polish surface, that means use of 

this sample in clinics and laboratories  may be hazardous.  

 Also  the  reflectivity  (R)  was  measured  for  all  samples;  reflectivity  of 

aluminum samples is high compare with glass and ceramic. 
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Peak  values  of  scattering  intensity  were  obtained  when  the  incidence  and 

reflectance angle are equal.

The reflectivity of all samples varied with the incident angle the high value in 

Al(2) .

    

الملـخـص
 مختلفه انووع فى الليزرض لضوء والزاوى الخطى التشتت قياس تأم البحث هذا فى

 المان مدى المستخدمه. لمعرفة العينات لجميع النوعكاسيه قياس تأم ايضا المواد، من

 الغرف فى استخدامها كثرة و لتوفرها المواد هذه اختيارض تأم المواد، هذه استخدام فى

 وكذلك الطبيه للغرراض العيادات فى المستخدمه المختلفه الليزرض لمصادرض المخصصه

 مطليه اللمونويوم من (شرائح  هى المواد هذه و العلمى للبحث المعامل فى المستخدمه

مختلفه, زجاج, وسيراميك). باالوان

موجى= (باطول نويون ـ الهيليوم ليزرض مثل مختلفه ليزرضيه مصادرض استخدام تأم

 وقدرضه  نوانوومتر808الموجى ليزرضالثنائى(طوله و واط)، ملى1 نوامومتر, وقدرضه632.8

 وفى الول المصدرض مع الضوئى المضاعف هو استخدم الذى واط).  الكاشف ملى500

 للعينات النوعكاسيه قياس الحمراء. تأم تأحت الشعه كاشف استخدام تأم الثانويه الحاله

).30˚و20˚و10˚( سقوط زوايا عند جميعها المستخدمه

 جدا صغيره التشتت زاوية وكانوت المسافه تأغيير تأم الخطى التشتت قياس عند

 الليزرضى المصدرض باين المسافه تأغيير مع عكسيه العلقه ),   كانوت°10ثاباته( وقيمتها

 على تأعمل فهى الهواء جزيئات تأاثير باسبب التشتت قيمة قلت المسافه والعينه,بازيادة

الشعه. تأوهين

 قياس من لتمكن خصيصا صممت خليه استخدام تأم الزاوى التشتت حالة فى اما 

 من تأغليفها تأم و الحديد انوواع من نووع من الخليه صممت مختلفه زوايا خلل التشتت

 باعد التشتت قيمة قلت وباالتالى الداخلى النوعكاس لتقليل عازله ماده بااستخدام الداخل

الخليه.  تأغليف قبل عن الخليه تأغليف

 لكن لخرى عينه من قيمه تأختلف المختلفه العينات خلل المقاس التشتت

 ) مماAl(2 باالكود اليه المشارض اللمعِ المطلى غرير اللمونويوم حالة فى القيم اعلى سجلت

 للتشتت قيم المخاطر.اعلى باعض يسبب قد المواد من النوع هذا استخدام ان يعنى

 والسيراميك الزجاج الخرى العينات مع مقارضنوه اللمونويوم عينات حالة فى سجلت
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 السقوط زاوية عند السقوط زاوية تأغيير حالة فى للنوعكاسيه قيم اعلى سجلت

 النوعكاس زاوية تأساوى
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